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a r m a n m e l i . i r

 سخنگوی وزارت علوم: همنوایی مستقیم با 
ضدانقلاب در دانشگاه ها

 سازش یا متهم کردن دانشجویان؟
  وزیر ارشاد: اعتراض حق دانشجوست 

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: در اعتراضات اخیر 
برخی دانشجویان نقش پررنگی داشتند چنانکه برخی 
از آنها هم بازداشت شدند. برخی بر مواجهه دلسوزانه 
مسئولان تاکید کردند، مانند عبدالحسین کلانتری، 
معاون وزیر علوم که گفته بود: »اعتقاد ما این است که 
باید امر فرهنگی و منطق گفت  وگو و مدارا را تکثیر و از 
حریم دانشگاه صیانت کنیم. بخشی از دانشجویان، تعلیق 
و برخی بازداشتی  های موقت، آزاد شدند؛ بخش دیگر نیز 
با رافت و بخششی که دستگاه قضا داشت، احکام شان 
تقلیل پیدا کرد. این مسیر کماکان با پیگیری  های ما 
ادامه داشته باشد و شاهد این باشیم که اینها که بچه  های 
این مرز و بوم هستند، دوباره به دامن کشور بازگردند 
و از ظرفیت  های آنها استفاده شود. نگاه وزارت علوم 
اساسا سازوکارهای ترمیمی و نه سازوکارهای تنبیهی 
است، معتقدیم که در درجه اول و تا سرحد ممکن باید 
از سازوکارهای ترمیمی در دانشگاه استفاده کرد.« حتی 
وزیرارشاد در آذرماه گفت: »اعتراض حق دانشجو و حق 
مردم است و ما بایستی اصل ۲۷ قانون اساسی را به  خوبی 
اجرا کرده و فضا را به  گونه  ای متناسب با اعتراضات مردمی 
آماده کنیم؛ همان  طور که در شیراز این اتفاق افتاد در 
تهران نیز باید ممکن بشود که هرکس اعتراضی دارد 
به  طور قانونی بیان کند. مگر می  شود در جامعه امنیت 
نباشد و از آزادی بیان صحبت کرد؟ امنیت جامعه 
خط قرمز است و نباید اجازه داد مطالبات مردمی و 
دانشجویی به جایی ختم شود که امنیت به خطر بیفتد 

و جامعه ناآرام شود.«
  با اساتید هم برخورد می  شود

  روز پنجشنبه اما سخنگوی وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری بیان داشت: ما در وقایع اخیر شاهد برخی 
تخلفات بودیم که در محیط دانشگاهی بی  سابقه بوده 
است. لذا آیین  نامه قبلی تناسبی با وقایع اخیر نداشت و 
نیازمند به روزرسانی متناسب با وضعیت امروز دانشگاه  ها 
بود. علی شمسی  پور درباره ممنوع  الورودشدن تعدادی 
از دانشجویان به محیط دانشگاه  ، گفت: در حوادث 
اخیر عده  ای از دانشجویان، قوانین و مقررات حاکم بر 
دانشگاه  ها را زیرپا گذاشته  اند. با تخلف  هایی که در درون 
دانشگاه  ها اتفاق می  افتد، برمبنای قوانین و مقررات وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری برخورد می  شود. همان  طور که 
ما بر مبنای قانون، مخالف حضور نیروهای غیردانشگاهی 
در محیط دانشگاه هستیم؛ برمبنای همان قانون باید به 
آیین  نامه  ها و قوانین دانشگاهی پایبند باشیم و متناسب 
با رفتار متخلفین نسبت به اجرای قوانین انضباطی 
اقدام کنیم. وی با بیان اینکه تذکر و گفت  وگو برای 
برخورد با متخلفان همواره در گام اول، در دستور کار قرار 
می  گیرد، اظهارداشت: برخی از تخلف  های دانشجویان 
در حوادث اخیر، ویژه و بی  سابقه است. این تخلف  ها 
مانند مسائل همیشگی و معمول دانشگاه  ها نیست 
و نسبت به سال  های گذشته متفاوت است.  به گفته 
سخنگوی وزارت علوم، در حوادث اخیر بعضا همگامی و 
همنوایی مستقیم با ضدانقلاب را شاهد بودیم. همچنین 
در جریان اتفاقات اخیر، ارتباط با تشکیلات و شبکه  های 
دشمنان رسانه  ای و غیررسانه  ای خارج از کشور و کار 
تشکیلاتی، خط   دهی مستقیم دشمن و همراهی از 
درون دانشگاه  ها را تجربه کردیم. وی افزود: همچنین 
خشونت  های کلامی و رفتاری بی  سابقه  ای از طرف 
برخی از دانشجویان مشاهده شد. شمسی  پور همچنین 
خاطرنشان کرد: بروز مسائلی از این دست سبب می  شود 
که برخورد متناسب با رفتار دانشجویان با آنها صورت 
گیرد. به گفته وی، فرآیند صدور حکم زمان  بر است؛ چرا 
که پرونده انضباطی تشکیل می  شود و برای صدور حکم 
به کمیته انضباطی می  رود. در ادامه دانشجو نسبت به 
حکم صادر شده اعتراض می  کند؛ سپس کمیته انضباطی 
پس از تجدیدنظر، حکم صادر می  کند. به گفته وی، 
رؤسای دانشگاه  ها مجاز هستند که متناسب با اتفاقی 
که افتاده است، اجازه ورود به دانشجویی را ندهند. البته 
ممنوع  الورودی یک حکم قطعی نیست. سخنگوی وزارت 
علوم با بیان اینکه ممنوع  الورودی به نحوی می  تواند یک 
عامل بازدارنده برای دانشجویان باشد، تصریح کرد: به هر 
حال دانشگاه  ها را باید از این طریق آرام کنیم. وی ادامه 
داد: دانشجویان هم   مانند اساتید، پزشکان و روحانیون 
مصونیت ندارند؛ هیچ صنفی نباید مصونیت داشته باشد. 
برخورد محترمانه با حفظ جایگاه و شئون اجتماعی لازم 
است. به طور مثال، دادگاه ویژه روحانیت در کشور وجود 
دارد که با روحانیون متخلف برخورد می  کند و برخی از 
این برخوردها بسیار جدی است. رئیس حوزه ریاست 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری ادامه داد: هیات  های 
انتظامی نیز با اساتید متخلف برخورد می  کنند و این گونه 
نیست که به صرف اینکه فرد یک استاد است، نتوان با 
وی برخورد کرد. اگر چنین دیدگاهی وجود داشته باشد، 
سنگ روی سنگ بند نمی  شود و حقوق دانشجویان و 
کارکنان زیرسوال می  رود. وی با بیان اینکه اگر تخلفی 
صورت گرفته، متناسب با نوع تخلف باید با آن برخورد 
کرد و در این موضوع هیچ شکی نیست، بیان کرد: اتفاقات 
درون دانشگاه  ها مزید بر علت شد تا از ظرفیت  های 
قانونی استفاده شود. سخنگوی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری در پاسخ به پرسشی درباره تبیین آیین  نامه جدید 
انضباطی، گفت: طبیعی است که کمیته  های انضباطی 
متناسب با اتفاقاتی که می  افتد، ابزار در دست داشته 
باشند. شمسی  پور در پایان با بیان اینکه باید ابزار مناسب 
در دست وجود داشته باشد، خاطرنشان کرد: ما در وقایع 
اخیر شاهد برخی تخلفات بودیم که در محیط دانشگاهی 
بی  سابقه بوده است. لذا آیین  نامه قبلی تناسبی با وقایع 
اخیر نداشت و نیازمند به روزرسانی متناسب با وضعیت 
امروز دانشگاه  ها بود. مدیریت دانشگاه  ها و کمیته  های 
انضباطی بر مبنای تغییر رویکرد اغتشاشات اخیر باید 
ابزار در دست داشته باشند. تغییرات آیین  نامه انضباطی 
جدید، متناسب  سازی ابزار است که به صورت حداقلی 

اتفاق افتاده است.  

گــــزارش

نگــــره
 طائب:

 »گشت ارشاد«، دیگر جواب 
نمی  دهد

  از فاز هیجانی خارج شویم 
 آرمان ملی:حجت  الاسلام منتظری، 
دادستان کل کشور در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه چرا گشت ارشاد تعطیل 
شد، ابراز داشت: »گشت ارشاد ربطی به 
قوه قضائیه ندارد و از همانجایی که در 
گذشته تأسیس شد از همانجا نیز تعطیل 
شد. البته قوه قضائیه نظارت  های خود را بر 
کنش  های رفتاری در سطح جامعه ادامه 
می  دهد.« گشت ارشاد پس از درگذشت 
مهسا امینی موضوع مورد بحث نهادهای 
مبنی  و صحبت هایی  شد  تصمیم  ساز 
بر عدم ارائه خدمات به زنان و دختران 
بدحجاب تا جریمه مالی آنها شنیده شد. 
در ۲9 آذرماه حسین جلالی، نماینده 
مردم رفسنجان در مجلس یازدهم، از 
حذف »مواجهه فیزیکی با بی  حجابی و 
آغاز مدیریت هوشمند« در این زمینه خبر 
داده است. این شیوه جدید در برخورد با 
موضوع حجاب که مورد تاکید نماینده 
رفسنجان در مجلس است، به اذعان خود 
او اجرای »قانون عفاف و حجاب« است، 
قانونی که به گفته جلالی »باید اجرا شود 
و مجری هر گونه صلاح دانست می  تواند 
شیوه اجرای قانون را تغییر دهد، ولی نیاز 
به قانون  گذاری جدید ندارد.« این نماینده 
مجلس یازدهم تاکید کرده »قانون حجاب 
و عفاف باید اجرا شود؛ از کاهش خدمات 
اجتماعی شروع می  شود تا مسائل دیگر.« 
او قانون را »تقریبا کامل« توصیف کرده 
و گفته است که ۳۷دستگاه در خصوص 
حجاب و عفاف مسئولیت دارند و همه 
توجیه شده  اند و طرح کاملا برای اجرا 
آماده و یک هفته  ای است که در حال 

اجراست.
  طائب هم خبر از تعطیلی داد

  روز پنجشنبه مشاور فرمانده سپاه 
عنوان داشت: معاونت پرورشی در دولت 
قبل از آموزش و پرورش حذف شد و این 
امر تبعات خوبی برای کشور نداشت. 
طائب با اشاره موضوع رعایت حجاب در 
کشور گفت: در این موضوع باید امروز از 
فاز هیجانی خارج شویم و بعد در ابعاد 
مختلف این موضوع دنبال شود و دولت 
اسلامی نمی  تواند در موضوعاتی همانند 
حجاب و امر به معروف بی  توجه باشد، اما 
روش  های گذشته همچون گشت ارشاد 
جواب نمی  دهد و باید بررسی  های لازم 
صورت گیرد. طائب ادامه داد: امروز در 
فضای امنیتی نمی  توان ابعاد مختلف 
موضوع حجاب را دنبال کرد و دشمن 
جامعه  در  دوگانگی  ایجاد  به دنبال 
است و می  خواهد جامعه باهم درگیر 
شوند. حسین طائب در نشست تبیینی 
بصیرتی اساتید بسیجی حوزه علمیه قم 
که در سالن همایش  های مرکز فقهی 
ائمه اطهار)ع( قم برگزار شد، بیان داشت: 
۲ برآورد نسبت به فتنه اخیر وجود دارد؛ 
نخستین برآورد آمریکایی  ها این است که 
با توجه به فشارهای اعمال شده بر انقلاب 
اسلامی، یک اغتشاش داخلی می  تواند 
ضربه نهایی به انقلاب اسلامی باشد که 
این حرکت آمریکایی  ها آفندی است. 
مشاور فرمانده سپاه پاسداران ادامه داد: 
برآورد دوم این است که روند آمریکایی  ها 
نزولی و روند انقلاب اسلامی صعودی است 
و به همین دلیل آمریکا برای جلوگیری از 
روند صعودی مجبور به عملیات پدافندی و 
ایجاد اغتشاشات شده است که این فرضیه 
با استفاده از اسناد آمریکایی قابل اثبات 
است. رئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه 
افزایش قدرت انقلاب اسلامی، مطرح 
شدن ایران به عنوان بازیگر در نظم نوین 
جهانی و انسجام حاکمیتی را سه عنصر 
برای صعودی بودن روند انقلاب اسلامی 
دانست و افزود: پس از فروپاشی شوروی، 
آمریکایی  ها تلاش کردند جهان را به سمت 
تک مدیریتی به همراه پیشرفت بدون 
دخالت دین حرکت دهند اما انقلاب 
اسلامی در تلاش است که جهان را به 
سمت پیشرفت براساس مبانی دین خدا 
حرکت دهد که اکنون بیش از ۳۰ سال 
این تقابل وجود دارد. وی محاصره کردن 
اقتصادی و دوگانه  سازی درون حکومت 
را از شیوه  های مبارزاتی آمریکا دانست 
و تصریح کرد  : این دوگانه  سازی می  تواند 
افرادی را بر سر کار آورد که در حرکت 
حکومت اسلامی تغییر رفتار صورت گیرد 
به گونه  ای که انقلاب به اهدافش دست پیدا 
نکند که در این قسمت نیز نتوانستند ایران 
را مهار کنند. مشاور فرمانده سپاه اضافه 
کرد: به دلیل اینکه ایران دارای بحران آب 
است آمریکایی  ها تلاش کردند ایران در 
مقابل فروش نفت، آب یا غذا وارد کند و از 
سوی کسی که باید دوگانگی را اجرا می  کرد 
گفته شد اگر آب، هوا و غذا می  خواهید باید 
دم کدخدا را ببینیم. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به ضرورت تقویت 
پیام  رسان  های داخلی و راه  اندازی اینترنت 
ملی اظهارداشت: امروز وزارت ارتباطات 
تلاش دارد تا فیبرنوری را به خانه  ها برساند 
تا اینترنت را با سرعت بالا در اختیار مردم 

قرار دهد.

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: »ناهماهنگی 
تیم  آفت  های  از  کم تجربگی  و  بی  برنامگی 
اقتصادی دولت است. مطمئنا ترمیم تیم اقتصادی 
با نگاه کارآمدسازی از اولویت  هاست البته سکوت 
مجلس جای تامل دارد. قطعا رضایت مردم مهم  تر 
از رضایت سهم خواهان است، ولی ظاهرا از این 
تیم همه راضی  اند، جز مردم«؛ این جملات از 
سوی فردی نگاشته شده که پیش از این به او لقب 
فرمانده جوان انقلابی داده بودند و جبهه پایداری 
برای پیروزی او در انتخابات ریاست جمهوری 
14۰۰ حساب کرده بود، اما سعید محمد اکنون 
نه تنها رئیس  جمهور نشده، بلکه از دولت رئیسی 
نیز کنار گذاشته شده است. او را باید بازنده بزرگ 
انتخابات 14۰۰ نامید چرا که دیگر نه مانند قبل 
جایگاهی در نهادهای نظامی دارد و نه دولت از او 

دلخوش است.
  علنی کردن اختلافات

 سعید محمد تصمیم گرفته اختلافاتش با 
دولت به  ویژه وزیر اقتصاد را علنی کند. پیش  تر 
مشخص بود سردار سعید محمد در کابینه 
رئیسی ماندگار نیست. در ابتدا عنوان شد او 
تصدی شهرداری مشهد و استانداری تهران را 
رد کرده اما هیچگاه پیشنهاد این سمت  ها به 
او و رد آن از سوی سعید محمد جدی مطرح 
نشد و تنها سعید محمد گفت که بنا دارد تا 
در امور دانشگاهی مشغول فعالیت شود، اما 
این وعده او چندان با واقعیت تطبیق نداشت 
چنانکه دبیری شورای عالی مناطق آزاد تجاری را 
پذیرفت اما در یک سفر کاری خبر عزل خودش 
را شنید. برخی دلیل عزل او را چنین عنوان 
کردند که خاندوزی در جایگاه وزیر اقتصاد معتقد 
بود که باید دبیرخانه شورای عالی مناطق به 
وزارت اقتصاد منتقل شود و قانون برنامه پنجم 

توسعه درباره آن اجرایی شود. اما سعید محمد 
به دلیل ارتباطاتش با رئیس دولت موفق شد تا 
مسئول دبیرخانه و مشاور رئیس  جمهور شود و 
همین امر سبب چالش  هایی شد که درنهایت 
به برکناری سعید محمد انجامید. پایان حضور 
او در جایگاه  های مهم زمانی مشخص شد که 
پس از برکناری سعید محمد، حکم سرپرستی 
شورای عالی مناطق آزاد را به نام نصرا... ابراهیمی 
یکی از مدیران معزل شده محمد زده شده است. 
ابراهیمی فردی بود که در قوه قضائیه و در دوران 
حضور سیدابراهیم رئیسی، مدیرکل او بود و 
مدتی نیز در دفتر رئیسی فعالیت می  کرد. او از 
افراد امین سیدابراهیم رئیسی محسوب می  شود. 
از سوی دیگر برخی این سوال را مطرح کردند که 
چرا سعید محمد زمانی که در دولت و مناطق آزاد 

بود چنین انتقاداتی را مطرح نمی  کرد؟

  قالیباف چه نقشی داشت؟
 برخی معتقد بودند که رئیس مجلس نقش 
مهمی در برکناری سعید محمد دارد. محمد 
مهاجری، فعال رسانه  ای اصولگرا گفته بود »سعید 
محمد با نظر قاطع محمدباقر قالیباف وزیر کابینه 
رئیسی نشد.« ۲۳ آبان هم مهاجری نوشت: 
»رئیسی قصد اینکه کابینه تندرو و افراطی را وارد 
سیستم اجرایی کشور کند نداشته است، گرچه 
وجود افرادی مثل سعید محمد می  توانست وزن 
کابینه را بالاتر ببرد و سنگین  تر کند، اما به هر حال 
فشار قالیباف باعث شد که سعید محمد به طور 
کلی از کابینه حذف شود.«، اما حامیان قالیباف 
این ادعا را رد می  کنند مانند غنی نظری، نماینده 
مجلس که می  گوید: »اینکه گفته می  شود اصرار 
آقای قالیباف بر سر اختلافشان با سعید محمد 
در پروژه یاس بوده است را رسانه  های دشمن 

منتشر می  کنند. آقای قالیباف در پروژه یاس 
نه پرونده  ای دارد و نه محکومیتی. آقای محمد 
یکبار به جلسه کمیسیون آمد و اکثر اعضای 
کمیسیون تخصصی از او ناراضی بودند.« این 
نماینده مجلس گفت: شواهد نشان می  دهد دولت 
از سعید محمد عبور کرده است. سیدغنی نظری 
افزود: »ایشان چند انتصاب داشتند. به طور مثال، 
آقای اسکندری را به منطقه آزاد اروند فرستاند و 
او با نماینده آنجا و مقامات محلی تعامل نداشت. 
حضور ضعیفی بعد از انتصاب داشتند. منطقه 
آزاد چابهار بی  سرپرست است یا در برخی از 
مناطق عمر مدیریت کوتاه است.« اما احمدی 
بیغش، دیگر نماینده مجلس نظر متفاوت دارد 
و می  گوید: »گزارش  های نگران کننده  ای در 
خصوص مداخلات در عزل و نصب  های مدیران و 
امور دیگر به گوش می  رسد که یکی از آنها مربوط 
به شایعات مداخله رئیس در برکناری دبیر مناطق 
آزاد کشور است لذا انتظار می  رود در این زمینه 
شفاف  سازی شود. قطعا خوشحال می  شویم که 

این مطالب صحت نداشته باشد.«
  پایان رابطه با رئیس  جمهور 

 البته توئیت اخیر سعید محمد تنها نیش و 
کنایه او به دولت نبود. 1۳ آبان سعید محمد، 
فرمانده پیشین قرارگاه خاتم  الانبیا، مشاور 
سابق رئیسی در امور مناطق آزاد و دبیر سابق 
شورای   عالی مناطق آزاد نوشت: خصوصیت یک 
جامعه با فرهنگ و اخلاق  مدار اسلامی؛ شنیدن 
صدای مخالف و قانع شدن یا قانع کردن در یک 
فضای منطقی است. امیدوارم ریاست محترم 
قوه مجریه به منظور ایجاد انسجام ملی این 
گفتمان سازی را رقم بزند. مراقب ایران عزیز 
باشیم. گرگ  ها در کمین  اند.« این توئیت نشان 

می  دهد که او دیگر ارتباطی با دولت ندارد.

»آرمان ملی« تایید مصوبات مجلس از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام را بررسی می  کند:

   مجلس هنوز در رأس امور است؟  
       کمال  الدین پیرموذن در گفت  وگو با »آرمان ملی«:امام خمینی)ره( این روزها را می  دید که گفت مجلس در رأس امور است

 آرمان ملی- حمید شجاعی: »مجلس در رأس امور است«؛ 
این سخن امام خمینی)ره( همواره از سوی همه نمایندگان، 
مقامات و مسئولان بیان شده و بر جایگاه مجلس شورای اسلامی 
به عنوان تنها نهاد قانونگذاری کشور و یکی از قوای سه گانه تاکید 
دارد؛ اما به نظر می  رسد که طی چند سال اخیر هرچه به جلوتر 
آمدیم با برخی اقدامات و مصوبات شاهدیم که مجلس از یک نهاد 
تصمیم  گیر و تصمیم  ساز به یک نهاد مشورتی و پیشنهاددهنده 
تقلیل جایگاه می  یابد. هر چند که برخی معتقدند این نزول جایگاه 
مجلس به جهت عملکرد ضعیف و قابل انتقاد نمایندگان مجلس 
یازدهم است که با عملکردهای خود چنین اجازه  ای داده  اند. این 
در حالی است که مجلس و دولت ۲ نهاد برخاسته از عزم و اراده 
ملت هستند و با رای مستقیم مردم انتخاب شده و نماد جمهوریت 
نظام هستند. حال اینکه عدم جدیت در عمل به وظایف از سوی 
این دو نهاد باعث کاهش تاثیر و نفوذ آنها خواهد شد. مجلس 
یازدهم اگر از ابتدای کار بر مبنای قانون وظایف خود دولت را 
پاسخگو می  کرد امروز شاهد این نبودیم که ۳ روز از دیماه بگذرد 
اما دولتی که باید 15 آذر لایحه بودجه را به مجلس تحویل می  داد،  
هنوز این لایحه را  ارسال نکرده است. این در حالی است که طبق 
قانون فقط شورای نگهبان می  تواند مصوبات مجلس را بررسی و 
اعلام نظر کند؛ اما اینکه این موضوع نیز مطرح شود که همین روند 
با نهاد دیگری مثل مجمع تشخیص نیز تکرار شود به نظر می  رسد 
که روند محدودسازی مجلس را به ذهن متبادر می کند. به عبارتی 
با روند فوق نمایندگان صرفا مصوبه  ای را مطرح می  کنند و از آن 
پس بر عهده شورای نگهبان و مجمع تشخیص است که این مصوبه 
را تاییدیارد کنند. در حالی که اساسا وظیفه اصلی تعریف شده 
برای مجمع تشخیص حل اختلاف میان مجلس و شورای نگهبان 
است که به نظر می  رسد مجمع نشینان از این مرحله عبور کرده و 
می  خواهند مستقیم در خصوص مصوبات مجلس شورا نظر دهند. 
از همین جهت است که بسیاری معتقدند یا باید همه به قانون 
اساسی بازگردیم یا اینکه قانون را تغییر دهیم. حال مشخص 
نیست که با توجه به این تصمیمات متخذه بازهم می  توان گفت 

مجلس در رأس امور است؟

   مجمع تشخیص بالاسر مجلس
 چهارشنبه بود که در نشست مجمع تشخیص و در جریان 
بازنگری در آیین نامه نظارت این مجمع، رئیس مجلس موظف 
شده پس از اعلام وصول لوایح و طرح  ها در مجلس، نسخه  ای از 
آنها را برای رئیس هیات عالی نظارت بر سیاست  های کلی نظام 
ارسال کند. براساس تصمیم مجمع تشخیص، رئیس هیات عالی 
نظارت باید مصوبه مجلس را برای بررسی مغایرت یا انطباق 
نداشتن با سیاست  های کلی نظام به کمیسیون  های تخصصی 
مجمع تشخیص بفرستد تا در مهلت تعیین شده، درباره  اش 
اظهارنظر شود. مهلت اعلام نظر هیات عالی نظارت از تاریخ 
رسیدن مصوبه مجلس، 1۰ روز است که اگر ضرورت داشته باشد، 
این مهلت با هماهنگی شورای نگهبان تا حداکثر مهلت قانونی 
اظهارنظر این شورا قابل تمدید است. با این حال در مصوبات 
۲ و ۳ فوریتی، متناسب با فوریت باید اظهارنظرها اعلام شود. 
قانون اساسی به شورای نگهبان اجازه داده اگر فرصت رسیدگی 
و اظهارنظر نهایی را در مورد پیش نویس  های قانونی کافی نداند، 
از مجلس حداکثر 1۰ روز دیگر مهلت بخواهد. مصوبه مجمع 

تشخیص گفته »اگر هیات عالی نظارت مصوبات نهایی مجلس 
را مغایر یا غیر منطبق با سیاست  های کلی تشخیص داد، رئیس 
هیات عالی نظارت به شورای نگهبان اطلاع می  دهد تا این شورا 
مصوبه مجلس را مغایر اصل 11۰ قانون اساسی اعلام کند.« در 
بخش دیگری از مصوبات نشست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تأکید شده »مجلس باید آیین نامه داخلی  اش را برای اجرای 
سازوکار جدید بررسی مصوبه  هایش در هیات عالی نظارت 
اصلاح کند و فرصت اظهارنظر نماینده یا نمایندگان این هیات 
در کمیسیون  ها و صحن مجلس فراهم شود.« مجمع تشخیص 
مصلحت نظام همچنین مصوب کرد »اگر هیأت عالی نظارت، 
موردی از مغایرت یا انطباق نداشتن با سیاست  های کلی نظام را در 
قانون  های جاری احراز کند، رئیس هیات عالی به رئیس مجلس 

برای انجام اقدام لازم اعلام می  کند.«
  رکن رکین جمهوریت نظام را تضعیف نکنیم

 یک نماینده ادوار مجلس در ارتباط با مصوبه اخیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره تایید مصوبات مجلس در مجمع 
اظهارداشت: زمانی که امام خمینی)ره( بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران جمله تاریخی »مجلس در رأس امور است« را بیان فرمودند، 
گویا وضع این روزها را حدس می  زدند که چگونه اختیارات و   شأن 
مجلس نزول می  کند. کمال  الدین پیرموذن به »آرمان ملی« گفت: 
تایید مصوبات مجلس از سوی مجمع بدعتی جدید است  وجز 
لطمه به سرمایه ارزشمند اجتماعی و ضعیف شدن آن و    کاهش 
اعتماد ملت به مجلس چیزی نخواهد داشت. اکنون شاهد مجلسی 
هستیم که با کمترین رای ملت تشکیل شده و مصوباتی همچون 
جلوگیری از تعامل سازنده دولت قبل با دنیا و به فرجام نرساندن 
برجام و در نهایت کاهش فاحش قدرت پول ملی را رقم زده و از 
سوی دیگر اختیارات کم مردم در خانه ملت به دست خود مجلس 
سست می  شود. نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: خواست ملت 
تقویت رکن رکین جمهوریت نظام یعنی مجلس و اینگونه اقدامات 
تضعیف جایگاه مجلس است. دیدگاه کم  رنگ به جمهوریت نظام 
و ضربه خانه ملت جز تضعیف این نهاد انتخابی و کم رنگ شدن 

حضور ملت در عرصه  های پیش  رو چیزی در بر نخواهد داشت.

چرا انتقادها در زمان حضور در دولت بیان نمی  شود؟ 

»سعید محمد انقلابی« در مقابل »دولت انقلابی«
     قطعا رضایت مردم مهمتر از رضایت سهم خواهان است، ولی ظاهرا از این تیم همه راضی  اند، جز مردم
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 اشتباه های  ما 
 سبب التهاب 
جامعه شده 

    

 حکمرانی خوب
مردم  سالاری است

  همگان به اصلاح برخی قوانین تاکید دارند. نماینده 
پیشین مجلس شورای اسلامی در واکنش به صحبت  های 
رئیسی و قالیباف درباره اصلاح شیوه حکمرانی بدون تغییر 
قانون اساسی گفت: اعتقاد من این است که ما از ظرفیت 
قانون  اساسی به طور کامل استفاده نکردیم، یکی از چالش  های 
بزرگ ما همین است؛ برای مثال قانون همه  پرسی، یکی 
از ظرفیت  های قانون  اساسی است. مهرداد لاهوتی افزود: 
حکمرانی خوب، مردم  سالاری است. حکمرانی خوب، 
حکمرانی است که مردم، اصل و محور باشند. ما نباید موضوع 
محرمانه  ای نسبت به مردم داشته باشیم. مردم باید درباره 
نحوه اداره مملکت، هم ناظر باشند و هم دخالت داشته 
باشند. اگر از اول دقت می  کردیم و مردم را ناظر بر اعمال خود 
می  کردیم و دیوارهای شیشه  ای می  گذاشتیم، شاید این نوع 

نگاه را از سوی مردم نداشتیم.  

  مسئولان باید پذیرای اشتباه های خود باشند. نماینده 
مجلس گفت: مشکل اینجاست که ما یک قانون نوشتیم اما یک 
کار دیگر و یک جور دیگر عمل می  کنیم. اشتباه های ماست که 
باعث شده جامعه به التهاب افتاده است، اگر ما درست عمل 
می  کردیم امکان نداشت این اتفاقات رقم بخورد. مسعود 
پزشکیان افزود: وقتی مردم در جنبه  های مختلف زندگی با 
مشکل مواجه  اند، معیشت  شان از یک سو دچار مشکل است و 
در تنگنا هستند و از سوی دیگر با مشکلات و بحران  هایی مانند 
آلودگی هوا یا معضلات زیست محیطی مواجه  اند، طبیعی 
است که نسبت به عملکردهای نادرست و اشتباه واکنش 
نشان می  دهند. پزشکیان ادامه داد: نیروی انتظامی و پلیس 
تامین کننده نظم و امنیت عمومی است که اگر نباشد انضباط 
جامعه به هم می  خورد و نباید با نیروی انتظامی برخوردهای 

این چنینی داشت که در این چند وقت شاهد بودیم.

 طبق آخرین گزارش مرکز آمار ایران دامنه 
تغییرات نرخ تورم سالانه در آبان ماه 14۰1 برای 
دهک های مختلف هزینه ای از 41,۷درصد برای 
دهک دهم تا 5۰٫۲درصد برای دهک اول حکایت 
دارد.نماینده شیراز و زرقان، گفت: متاسفانه در حال 
حاضر به دلیل نوسانات قیمت و افزایش نرخ ها باعث 
می شود تا ماهیانه رقم و نرخ خط فقر افزایش یابد. 
علی رضا پاک فطرت با بیان اینکه قطعا قشر متوسط 
می تواند جامعه را بسازد، می افزاید: جامعه فقیر 
به دلیل اینکه همواره فکر و تمام تلاشش به دنبال 
تامین معیشت است دیگر فرصتی برای فکر و اندیشه 

نمی یابد. 

  میزان خط فقر 
 ماهانه 

افزایش می یابد 


